
E en hogere levensduur van de Neder-
landse koe is goed voor de economie 
én  voor het imago. Maar de laatste 

tien jaar blĳ ft de levensduur schommelen 
rond de 5,6 jaar en is er nauwelĳ ks vooruit-
gang. ‘Dat is jammer, omdat je in fokkerĳ  
wel verschil ziet in vererving van levens-
duur en aanhoudingspercentages van nako-
melingen van stieren. Er zĳ n dus wel mo-
gelĳ kheden.’ Melkveehouder Peter Aalberts 
opende als voorzitter van de Initiatiefgroep 
Fokken voor Levensduur het gelĳ knamige 
symposium in Heerenveen. ‘We moeten het 
enthousiasme in de veeverbetering blĳ ven 
koesteren en de mogelĳ kheden benutten 
om levensduur te verbeteren. Nederland 
heeft unieke productieomstandigheden 
die vragen om een Nederlands fokdoel met 
daarin een duidelĳ ke plek voor levensduur.’ 

Zuinig zijn op betrouwbare data
Het verbeteren van de levensduur via fokke-
rĳ  sprak veel melkveehouders aan: meer dan 
400 mensen meldden zich voor het sympo-
sium. Paringsadviseur Huub Peek nam de 
bezoekers mee in diverse Nederlandse ken-
getallen. ‘We moeten in Nederland zuinig 
zĳ n op de betrouwbare data die we hier 
hebben om fokwaarden te berekenen. Als de 
basis van data niet goed is, kun je nooit 
bruikbare fokwaarden berekenen.’ 
De hoofdgast van het symposium was de 
Amerikaan Don Bennink, die in de VS 4800 
koeien melkt. Hĳ  bleek een enthousiast 
verteller, ook al toonde hĳ  wel erg veel gra-
fi eken en tabellen. ‘Grote koeien geven gro-
tere kalveren en kalven zwaar af. Dat ver-
groot de kans op vroege afvoer’, zei hĳ  en 
brak daarmee hĳ  een lans voor fokken op 
kleinere koeien. Wie wil fokken op levens-
duur, moet de fokwaarden klauwgezond-
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heid, uiergezondheid en vruchtbaarheid 
centraal stellen volgens Bennink. ‘Fokken op 
beenwerk heeft geen zin, er is geen relatie 
tussen beenwerk en afvoerpercentage.’ 
Bennink gaf aan genoomstieren in te zetten, 
ondanks een nog beperkte betrouwbaarheid 
van de fokwaarden. ‘Ik merk dat in Neder-
land  argwanend gekeken wordt naar ge-
noomfokwaarden. Ik begrĳ p dat niet. Wan-
neer je genoomfokwaarden goed gebruikt, 
zĳ n ze absoluut van meerwaarde.’

Twee ton melk dankzij genetica
In het middagprogramma kwamen drie 
Nederlandse fokkers aan het woord met een 
staat van dienst omtrent levensproductie. 
Zo sprak Ton van Lansbergen over zĳ n Afra-
familie waarvan hĳ  in 2012 acht generaties 
levend op zĳ n bedrĳ f had. Maar ook hĳ  
merkt dat de levensduur op zĳ n bedrĳ f niet 
stĳ gt de laatste jaren. Eelco Zandvliet ver-
haalde over hoe het hem gelukt is dat zĳ n 
koeien bĳ  afvoer meer dan 50.000 kg melk 
hadden geproduceerd. Ook Jos Knoef ont-
brak niet. Knoef maakte melding van de 73e 
honderdtonner op zĳ n bedrĳ f en is eigenaar 
van Big Boukje 192, de Cashdochter die meer 
dan 200.000 kg melk produceerde. ‘Een koe 
met twee ton melk, dat is pure genetica. 
Zo’n productie moet wel in de genen zitten.’ 
Knoef stelde dat Nederlandse genetica niet 
onderschat moet worden wanneer het om 
levensduur gaat: slechts zeven van zĳ n hon-
derdtonners hadden een importstier als 
vader. Knoef bracht ook een suggestie in. 
‘Sommige koeien moet je altĳ d opjagen of 
helpen bĳ  het opstaan. Die worden niet oud. 
Wanneer je veehouders dit soort koeien laat 
scoren, kun je een fokwaarde berekenen die 
bĳ  kan dragen aan het verhogen van de le-
vensproductie .’ l
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